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Protokół  

ze wspólnego Posiedzenia  

Komisji Rozwoju i Zagospodarowania Przestrzennego 

oraz Komisji Środowiska i Gospodarki Wodnej 

w dniu 15 października 2019 roku 

 

PROPONOWANY PORZĄDEK POSIEDZENIA: 

1. Otwarcie obrad i wybór przewodniczącego.  

2. Prezentacja stanowiska Ministra Gospodarki Morskiej i Żeglugi Śródlądowej 

w sprawie rozwoju Odrzańskiej Drogi Wodnej. 

3. Prezentacja stanowiska Urzędu Marszałkowskiego Województwa Śląskiego 

w sprawie rozwoju Odrzańskiej Drogi Wodnej. 

4. Dyskusja. 

5. Przerwa techniczna. 

6. Zatwierdzenie protokołów z posiedzeń Komisji Środowiska i Gospodarki Wodnej 

w dniach 20 sierpnia i 17 września 2019 r. 

7. Opiniowanie projektów uchwał Sejmiku. 

8. Sprawy różne. 

 

Ad. 1. 

Otwarcie obrad i wybór przewodniczącego. 

Pan radny Zbigniew Przedpełski, Przewodniczący Komisji Rozwoju 

i Zagospodarowania Przestrzennego, otworzył wspólne posiedzenie Komisji, powitał 

zaproszonych gości oraz radnych członków Komisji zgodnie z załączoną listą obecności. 

Przewodniczący przedstawił porządek obrad posiedzenia oraz zaproponował Pana 

Józefa Kubicę, Przewodniczącego Komisji Środowiska i Gospodarki Wodnej, na 

przewodniczącego, kto ry poprowadzi wspo lne posiedzenie. W wyniku głosowania Pan 

Józef Kubica został wybrany do prowadzenia wspólnego posiedzenia Komisji. Porządek 

posiedzenia Komisji został przyjęty jednogłośnie. 
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Ad. 2.  

Prezentacja stanowiska Ministra Gospodarki Morskiej i Żeglugi Śródlądowej w sprawie 

rozwoju Odrzańskiej Drogi Wodnej. 

Pan radny Józef Kubica, Przewodniczący Komisji Środowiska i Gospodarki 

Wodnej, oddał głos przedstawicielowi Ministerstwa Gospodarki Morskiej i Żeglugi 

Śródlądowej, panu Przemysławowi Żukowskiemu, Zastępcy Dyrektora Departamentu 

Gospodarki Wodnej i Żeglugi Śródlądowej, który przedstawił prezentację na temat 

rozwoju Odrzańskiej Drogi Wodnej oraz Kanału Śląskiego wraz z harmonogramem 

i sposobem dalszych konsultacji dot. Kanału Śląskiego.  

Prezentacja stanowi załącznik do protokołu. 

Pani Gabriela Tomik, Pełnomocnik MGMiŻŚ,  poinformowała o odbytych spotkaniach 

studyjnych z udziałem społecznym w gminach, na których była przedstawiona mapa 

i poszukiwanie uwarunkowań, wariantów poprawienia żeglowności Odry. Nie chodzi 

o ingerencję w koryto rzeki, ale o zbiorniki pokopalniane, które zostaną oddane 

w postaci czaszy zasobnej w wodę. Radni gminy Wyry w pytaniach odnośnie Kanału 

Śląskiego chcieli uzyskać informacje na temat Zameczku w Paprocanach – czy 

rozwiązania jakie chcemy zastosować ocalą kulturę osadniczą oraz przyrodniczą. Styk 

jeziora Paprocany wpisuje się w aleję, która wiedzie do zameczku – czy Kanał poprawi 

atrakcyjność terenu? Nie wszędzie na spotkaniach obywa się bez problemów. 

W powiecie bieruńsko–lędzińskim mieszkańcy mają nadzieję, że Kanał pomoże 

w poprawie bezpieczeństwa mieszkańców przed powodzią. Przedstawiamy kilka 

uwarunkowań, które mają znaczenie w kontekście poprawienia żeglowności Odry: 

- SUSZA dotykająca wszystkich płaszczyzn życia gospodarczego, przyrodniczego 

i społecznego; 

- ZAGROŻENIE POŻAROWE zasobów leśnych Śląska; 

- POWÓDŹ (w tym powódź miejska); 

- KOSZTY GÓRNICZE (wzrost zasolenia cieków, a po eksploatacji węgla powstawanie 

zbiorników bezodpływowych; ich przepompowywanie kosztuje górnictwo rocznie 

1 mld PLN); 

- REWITALIZACJA terenów poprzemysłowych, sarkofagi odpadów czy przyjazna 

przestrzeń rekreacyjna z udziałem wody; 

- DEKARBONIZACJA – odejście od gospodarki węglowej, a nowy rynek pracy związany 

z żeglugą śródlądową; 
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- KONGESTIA i związane z nią koszty społeczne i przyrodnicze (bezpieczeństwo 

przewozu materiałów niebezpiecznych; 50 mld kosztów wypadków drogowych 

corocznie); 

- ZJAWISKO WYLUDNIANIA terenów miejskich – jaka przyszłość regionu?  

Na spotkaniach poruszano różne problemy, ale jednym z atutów jest, że Kanał nie burzy 

korytarza migracyjnego zwierzyny leśnej.  

 

Ad. 3. 

Prezentacja stanowiska Urzędu Marszałkowskiego Województwa Śląskiego w sprawie 

rozwoju Odrzańskiej Drogi Wodnej. 

Pani Ewa Owczarek-Nowak, Zastępca Dyrektora Wydziału Opłat Środowiskowych  

- konsultacje na poziomie samorządów zaczęły się bardzo wcześnie; możemy się 

przyjrzeć, zastanowić, wyrazić nadzieję, że po zapoznaniu się z wynikami analiz 

transportowych podział korzyści dla samorządów okaże się podziałem bardzo dobrym 

dla naszego regionu. Kanał Śląski to panaceum na bolączki w regionie, to wspomożenie 

retencji i powodzi oraz wykreowanie lepszej turystyki . 

 

Ad. 4. 

Dyskusja. 

Pan Janusz Foltys – Nadleśnictwo Rybnik – przedstawił specyfikę i uwarunkowania 

nadleśnictwa Rybnik.  

Prezentacja stanowi załącznik do protokołu. 

Pan radny Józef Kubica, Przewodniczący Komisji Środowiska i Gospodarki 

Wodnej, oddał głos burmistrzowi Kuźni Raciborskiej Panu Pawłowi Macha, który 

przedstawił stanowisko gminy w sprawie konieczności budowy Kanału Śląskiego 

w związku z zagrożeniem powodziowym i pożarowym gminy Kuźnia Raciborska. Jest to 

duża szansa dla gminy ponieważ jej ekofizjografia, jak i wynik pomiarów zagrożenia 

pożarowego wskazują na duże zagrożenie gminy pożarem. Otwarcie budowli spustowej 

w Raciborzu może być początkiem nowej inwestycji magazynowania wody, 

a przeprojektowanie zbiornika może wpłynąć na podwojenie rezerwy wody dla Śląska. 

Pan radny Józef Kubica, Przewodniczący Komisji Środowiska i Gospodarki 

Wodnej, oddał głos Wiceprzewodniczącemu Rady Miasta Żory Panu Piotrowi 

Huzarewiczowi, który przedstawił stanowisko samorządu miasta w sprawie budowy 
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i przebiegu Kanału Śląskiego. Miasto Żory jest bardzo zainteresowane inwestycją, 

ponieważ po dekarbonizacji poszukiwane są nowe rozwiązania dające nowe możliwości 

rozwoju Żor. Patrząc przez pryzmat przemysłu i turystyki Żory stają się miejscem, do 

którego przeprowadzają się chętnie mieszkańcy aglomeracji katowickiej. Przebieg 

Kanału Śląskiego będzie dodatkowym atutem dla zrównoważonego rozwoju miasta 

Żory. 

Pan radny Józef Kubica, Przewodniczący Komisji Środowiska i Gospodarki 

Wodnej, zakończył wspólne posiedzenie obu Komisji. 

 

Protokół sporządziła: 

Beata Zaczyńska 

 

 

 

 

Ad. 6. 

Zatwierdzenie protokołów z posiedzeń Komisji Środowiska i Gospodarki Wodnej w dniach 

20 sierpnia i 17 września 2019 r. 

Przewodniczący Komisji Środowiska i Gospodarki Wodnej, pan Józef Kubica, 

wobec braku uwag, poddał protokoły pod głosowanie:     

Protokół z dnia 20 sierpnia 2019 r.          (ZA – 3, PRZECIW – 0, WSTRZYMAŁ SIĘ – 0) 

Protokół z dnia 17 września 2019 r.         (ZA – 3, PRZECIW – 0, WSTRZYMAŁ SIĘ – 0) 

 

Ad. 7. 

Opiniowanie projektów uchwał Sejmiku. 

a) opiniowanie projektu uchwały Sejmiku Województwa Śląskiego w sprawie Obszaru 

Chronionego Krajobrazu „Góra Zamkowa” (druk VI/140). 

Przewodniczący Komisji Środowiska i Gospodarki Wodnej, pan Józef Kubica, 

wobec braku pytań poddał pod głosowanie projekt uchwały  

(ZA – 3, PRZECIW – 0, WSTRZYMAŁ SIĘ – 0); 

b)  opiniowanie projektu uchwały Sejmiku Województwa Śląskiego w sprawie Obszaru 

Chronionego Krajobrazu „Dobra-Wilkoszyn” (druk VI/142). 
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Przewodniczący Komisji Środowiska i Gospodarki Wodnej, pan Józef Kubica, 

wobec braku pytań poddał pod głosowanie projekt uchwały  

(ZA – 3, PRZECIW – 0, WSTRZYMAŁ SIĘ – 0). 

Dyrektor Centrum Dziedzictwa Przyrody Górnego Śląska, pan dr Jerzy Parusel, 

krótko przybliżył sytuację dotyczącą kolejnego Obszaru Chronionego „Las Grodziecki”. 

Wpłynęło pismo jednego z właścicieli działek, który zgłosił zastrzeżenia. Sprawa jest 

w toku. 

 

Ad. 8. 

Sprawy różne. 

Przewodniczący Komisji Środowiska i Gospodarki Wodnej, pan Józef Kubica, 

wskutek wyczerpania porządku obrad zakończył posiedzenie Komisji Środowiska 

i Gospodarki Wodnej.  

 

 

 

 

 

 

Józef Kubica 

Przewodniczący 
Komisji Środowiska i Gospodarki Wodnej 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Protokół sporządziła  
Ewa Blondzik 
 


